
   
کرباسچی فعال سیاسی اصلاح طلب:    

7 سه شنبه 26 فروردین 1404، 16  شوال 1446 ، 15 آوریل 2025، شماره 4690 ، صفحه

        سرویس سیاسی -     کسی نمی تواند تاریخ 
را انکار کند و نگاه استعماری  که دولت های آمریکا 
به کشور ما داشته اند و توقعشان این بوده که بتوانند 
جایگاهی که قبل از انقلاب در ایران داشتند بعد از 

انقلاب هم حفظ کنند، را نادیده بگیرد.
یک فعال سیاســی اصــاح طلــب می گوید این 
حساسیت ها مبنی بر این که آیا مذاکرات در یک اتاق 
برگزار شده یا در دو اتاق، مستقیم بوده یا غیرمستقیم، 

نباید آن را تحت تأثیر قرار دهد.
 غامحســین کرباســچی درخصــوص مذاکرات 
هیأت های ایرانی و آمریکایی، »جدّیت در مذاکره« را 
مهم ترین نکته شایسته توجه عنوان کرد و گفت: اگر 
مذاکرات واقعا جدی باشد و دو طرف بعد از سال ها 
تنش، دشمنی و درگیری به این نتیجه رسیده باشند که 

فضای مناسبات دو کشور تغییر کند، جزئیات آن مهم 
نیست و این حساسیت ها مبنی بر این که آیا مذاکرات 
در یک اتاق برگزار شده یا در دو اتاق، مستقیم بوده یا 
غیرمستقیم، نباید آن را تحت تأثیر قرار دهد و به دلیل 
این مســائل حاشیه ای اصل مذاکره نباید از سوی دو 

طرف زیر سوال برود. 
وی با اشاره به دوره طولانی روابط سرد و متشنج میان 
ایران و آمریکا تأکید کرد: البته کسی نمی تواند تاریخ 
را انکار کند و نگاه اســتعماری  که دولت های آمریکا 
به کشــور ما داشته اند و توقعشان این بوده که بتوانند 
جایگاهی که قبل از انقاب در ایران داشــتند بعد از 

انقاب هم حفظ کنند، را نادیده بگیرد.
کرباســچی با بیان این که ما تنها کشــور دنیا نیستیم 
که با آمریکا درگیری و دشــمنی داشته ایم، به سابقه 

دشــمنی آمریکا با ویتنام اشاره و تصریح کرد: قطعا 
هیچ کشوری به اندازه ویتنام با آمریکا درگیری نداشته، 
سال های سال تعداد زیادی ویتنامی در مبارزه با آمریکا 
کشته شدند و همچنین آمریکایی های زیادی نیز در 
این جنگ جان خود را از دست دادند، اما بالاخره در 
یک دوره ای هم آمریکا به این نتیجه رسید که نمی تواند 
برای همیشه با ویتنام به این شکل رفتار کند، از طرفی 
هزینه های درگیری با ویتنام در داخل خود آمریکا هم 
غیرقابل تحمل شده بود و هم ویتنامی ها به این نتیجه 
رسیدند که باید مشکات خود را با آمریکایی ها حل 

کنند.
 ایــن فعال سیاســی اصاح طلب با اشــاره به دوره 
طولانی روابط متشــنج ایران و آمریکا و این که قطعا 
سیاستمدارن آمریکا به این نتیجه رسیده اند که ایران 
کشــور ساده ای نیســت که آمریکا بتواند به راحتی 
سیادت و سروری خودش را در آن احیاء کند، اظهار 
داشــت: ایران کشور مستقلی است که انقاب کرده، 
نیروهای ســازنده، جوان، تحصیل کرده و توانمندی 
دارد، از طرفی روحیه اســتقال طلبی و آزادگی  ملت 
ایران اجازه نمی دهد که روابط قبلی مجددا احیا شود. 
اما به هر حال در داخل نیز بعد از چهل و چند ســال 
مســئولان نظام به این نتیجه رسیده اند که نوع روابط 

را تغییر دهند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: البته تغییر فضای تنش آلود 
چندین ســاله بستگی به این دارد که آمریکائی ها چه 
برخوردی داشــته باشــند و چه انعطافی در رابطه با 
حقوق ایران نشان بدهند. اگر مذاکرات جدی گرفته 
شــود و به مسائل حاشیه ای بها داده نشود، مذاکرات 

موثر باشد و بتواند تغییرات مثبتی ایجاد کند.

در داخل بعد از چهل و چند سال مسئولان نظام 
سرویس سیاسی -     فاحت پیشه گفت: به این نتیجه رسیده اند که نوع روابط را تغییر دهند

هرچه ایران و آمریکا برای تنش زدایی افق 
همکاری های اقتصادی برای خود تعریف 
کنند، عوامل آشوب ساز و کسانی که به دنبال 
ایجاد اختال در ایجاد توافق هستند بیشتر  به 

حاشیه می روند.
کارشــناس مسائل بین الملل با بیان این که 
»مذاکرات مســقط نشــان داد که ۲ طرف 
عملگرایانــه به دنبال توافــق بودند«، از ۲ 
سناریو در ارتباط با موضوع مذاکرات میان 

ایران و آمریکا سخن گفت.
 »حشمت الله فاحت پیشه« در ارتباط با گفت وگوهای غیرمستقیم ایران و آمریکا در 
مسقط اظهار کرد: این مذاکرات نشان داد که ۲ طرف عملگرایانه به دنبال توافق بودند و 
متون اولیه  تبادل شده بین هیات ها به گونه ای نوشته نشد که پایان مذاکرات رقم بخورد 

و در واقع روند به نحوی پیش رفت که از هفته دیگر وارد دستور مذاکراتی شوند.
 این نماینده پیشین مجلس با بیان اینکه »وقتی دستور مذاکراتی روی میز  بیاید در واقع 
تابوشــکنی صورت گرفته اســت«، گفت: من پیش از این گفته بودم که اگر ۲ طرف 
تابوشکنی نکنند، روز نتانیاهو خواهد بود و باید در این گفت وگوها ۲ طرف پذیرند که 
جنبه های بن بست ساز و تهدیدآمیز یکدیگر را کنار بگذارند و سعی کنند که برای مسائل 

اشتراکی مذاکره کنند که این اتفاق نیز افتاد.
به نظر می رسد سیاست مذاکراتی اعتمادسازی در برابر رفع تحریم ها باشد

 فاحت پیشه با بیان این که »احتمالا در مذاکرات آتی دستور کار مشخص می شود«، 
گفت: طرف آمریکایی نسبت به مذاکرات انجام شده بدون اشاره به محتوای مباحث 
اظهار خوشــبینی کرده است و بر اســاس گزارش ها هیات ایرانی نیز  دستور کارش 
موضوع رفع تحریم ها و مسئله هسته ای خواهد بود و در واقع به نظر می رسد که سیاست 
مذاکراتی اعتمادسازی در برابر رفع تحریم ها باشد به نحوی که ایران در زمینه هسته ای، 
نظارت حداکثری را بپذیرد و برخی دغدغه های طرف مقابل را رفع کند، از طرف دیگر 

آمریکایی ها نیز با ساز و کار کاهش تحریم موافقت کنند.
این اســتاد دانشــگاه با بیان اینکه »من معتقدم ۲ سناریو می تواند در ارتباط با موضوع 
مذاکرات وجود داشته باشد«، گفت: سناریو اول این است که آقای ترامپ با چیزی شبیه 
برجام موافقت کند و در همان زمان نیز این تحلیل وجود داشت که علت اینکه ترامپ 
برجام را پاره کرده این است که اول امضای خودش پای این توافقنامه نیست و دلیل دوم  
نیز این بود که اعتقاد داشت که آمریکایی ها از این توافق سود اقتصادی نبردند. بنابراین این 
تحلیل وجود دارد که ترامپ با برجامی موافقت می کند که امضای خودش در آن باشد و 
از طرف دیگر زمینه ساز همکاری های اقتصادی ایران و آمریکا نیز باشد با توجه به اینکه 

آقای پزشکیان نیز اعام کرده ایرانیان برای همکاری اقتصادی با آمریکا منعی ندارند.
 تعریف افق همکاری های اقتصادی بین ایران و آمریکا برای تنش زدایی، مخالفان را به 
حاشیه می برد .   او با بیان این که »اگر در این مسیر، مذاکرات و گفت وگوها صورت 
بگیرد احتمال توافق وجود دارد« ادامه داد: سناریوی دوم این است که ترامپ به سمت 
نتانیاهو گرایش پیدا کند و برای جلب نظر نتانیاهو پیشنهادهایی را ارائه کند که مخالف 
راهبرد هسته ای ایران باشد و این موضوع ممکن است باعث شکست مذاکرات شود 
مثاً اینکه ایران چرخه غنی سازی را به طور کامل کنار بگذارد و مثاً فقط تاسیساتی مثل 

نیروگاه بوشهر را حفظ کند با این شرط که سوخت آن از خارج بیاید.
 نماینده پیشــین مجلس ادامه داد: از طرف دیگر باید به این موضوع توجه داشــت که 
جریانات افراطی در آمریکا سعی می کنند که ترامپ را به این سمت سوق دهند و این 

موضوع باعث می شود که مذاکرات به سمت  شکست پیش رود.
 فاحت پیشه گفت: هرچه ایران و آمریکا برای تنش زدایی افق همکاری های اقتصادی 
برای خود تعریف کنند، عوامل آشوب ساز و کسانی که به دنبال ایجاد اختال در ایجاد 

توافق هستند بیشتر  به حاشیه می روند.

فلاحت پیشه:

به نظر می رسد سیاست مذاکراتی 
اعتمادسازی در برابر رفع تحریم ها باشد

سرویس سیاسی -    رئیس مجلس شورای 
اسامی با بیان اینکه برنامه هفتم میدانی نوشته 
شده است، گفت: درصورتی که برنامه هفتم 
اشکالی داشته باشد ما در کمتر از دو ماه آن را 

اصاح می کنیم.
محمد باقر قالیباف در نشســت کمیسیون 
اجتماعی مجلس با حضور وزیر کار و رفاه 
اجتماعی گفت: مــا در برنامه هفتم تاش 
کردیم که صندوق ها را به نقطه قابل قبولی 
برســانیم تا دولت بــه صندوق ها بدهکار 

نباشد.
وی افزود: اگر واگذاری سهام ظرف دو سال ممکن نباشد، طبق آیین نامه ای که دولت 
تصویب می کند، باید افرادی که توانایی مدیریت بخش خصوصی را دارند، جایگزین 
شوند و مدیریت را بر عهده بگیرند. من این موضوع را خیلی واضح بیان می کنم نباید 

با اعمال فشار از سوی نمایندگان، فردی برای عضویت در هیات مدیره معرفی شود.
رئیس مجلس شورای اسامی بیان کرد: همانطور که ما در مجلس به دنبال جلوگیری از 
این نوع اقدامات هستیم، انتظار داریم دوستان در آن طرف )دولت و نهادهای مربوطه( 
نیز از این کار خودداری کنند تا یک اتفاق مثبت رقم بخورد. آنهایی که زیر ۲۰ درصد 
هستند، تعیین تکلیف شده که ۳۰۰ برابر حداقل مبلغ مناقصه تقریباً ۶۳۰- ۶۴۰ میلیارد 

تومان است بقیه که بیش از این مبلغ هستند به نوعی دیگری تعیین تکلیف می شوند.
قالیباف با اشــاره به صندوق های بازنشستگی گفت: یکی از ویژگی های برنامه هفتم 
توسعه که بسیاری از دوستان ما، مرکز پژوهش ها، مجلس، دولت سیزدهم، شهید رئیسی 
و سازمان برنامه در آن مشارکت داشته و ما بیش از سه تا چهار سال روی این موضوع 

متمرکز بودیم این است که متخصصان را گرد هم آوردیم و برنامه ای میدانی نوشتیم.
طبق برنامه هفتم دولت نباید به صندوق ها بدهکار باشد

وی خاطرنشان کرد: البته باز هم می گوییم که برنامه هفتم اشکالاتی دارد و هر جا ایرادی 
مشاهده شود، حتما ظرف کمتر از دو ماه )با کسب دو سوم آرا( اصاح خواهیم کرد؛ 
اما به تعویق انداختن اجرا، کار درستی نیست. اجرای برنامه از مردادماه ۱۴۰۳ آغاز شده 

و بخشی از دستورالعمل ها باقی مانده که باید پیگیری شود.
رئیس مجلس شورای اسامی عنوان کرد: درخواست ما این است که به این موضوع 
به صورت سیستمی نگاه کنیم. ما نمی خواهیم به صورت تکه تکه مشکل را حل کنیم. 
هدف ما در برنامه هفتم، رساندن صندوق ها به نقطه ای قابل قبول است، به طوری که 
دولت دیگر به صندوق ها بدهکار نباشد و صندوق ها نیز فعالیت های بنگاه داری انجام 

ندهند.
از سال ۱۴۰۴ در نظارت کوتاه نمی آیم

وی افزود: از سال ۱۴۰۴ به سهم خودم در مجلس، حتما در نظارت کوتاه نمی آیم. از 
همین فروردین باید حق  بیمه ها ۱۰۰ درصد پرداخت شود و دیون جدیدی ایجاد نشود.

رئیس مجلس با بیان اینکه باید قدرت خرید خانوارها و کسانی که در فقر شدید هستند 
را بالا ببریم ما هم در برنامه هفتم و هم در اینجا مکلف هستیم این کار را انجام دهیم، 
اظهار کرد: ما تا بخواهیم برنامه را دنبال کنیم و به تورم تک رقمی برسیم زمان خواهد برد.

در حوزه معیشــت مردم، طی یک ســال ۱۸.۲ میلیارد دلار ارز ترجیحی برای تأمین 
کالاهای اساسی هزینه شده است

قالیباف در بخش دیگری از صحبت های خود درخصوص کالابرگ گفت: منظور ما در 
مجلس از کالابرگ، این نبوده که ۱۰، ۵ یا ۶ قلم کالا را تهیه و توزیع کنیم و بگوییم این 
مبلغ را به حسابتان واریز می کنیم و خرید کنید؛ چنین قصدی نداشتیم و قانون هم این 

را نمی گوید و این موضوع مورد قبول آقای دکتر پزشکیان هم نیست.
وی اضافه کرد: اگر اشــتباه نکنم، ما در مجلس در تبصره ۵ بند )چ( دقیقا در مورد ارز 
ترجیحی صحبت می کنیم. ما در حوزه معیشت مردم و اقام اساسی، سالانه ۱۸.۲ میلیارد 
دلار ارز ترجیحــی هزینــه کرده ایم. به ازای هر نفر، ۲۱۰۰ کیلوکالری با ارز ترجیحی 
۲۸،۵۰۰ تومانی در نظر بگیرید. ما باید بررسی کنیم که با چه هزینه کمتری می توانستیم 

این کالاها را به دست مردم برسانیم.
رئیس مجلس شورای اسامی با بیان اینکه تصمیم دولت و مجلس و قانون این است 
که به جای ابتدای زنجیره، به انتهای زنجیره برویم، خاطرنشان کرد: ما نمی توانیم تورم 
همه کالاها را تک رقمی کنیم؛ اما می توانیم و مکلفیم که دولت و مجلس کنار هم بایستیم 
و حداقل ۷-۸ قلم اساسی را در حوزه کالری مورد نیاز برای سامت خانواده )شامل 

شیرخوار، نوجوان و جوان( تامین کنیم و به موقع به دستشان برسانیم.
قالیباف عنوان کرد: حال باید این ۵، ۶ یا ۱۰ قلم را تعیین تکلیف کنیم. هر چقدر قیمت 
جابجا شود، درخصوص هفت دهک، اگر ۲۰ درصد حقوق ها را در طول سال اضافه 
کردیم، قیمت این اقام نباید بیشــتر از ۲۰ درصد افزایش پیدا کند و باید از محل ارز 
ترجیحی که برای این کار در نظر گرفته ایم، این پشتیبانی را انجام دهیم. آقای پزشکیان که 
خودشان هم پزشک هستند و هم با کالابرگ آشنایی دارند، قانون هم همین را می گوید.

شبکه توزیع ما در سامانه نیازمند اطلاعات دقیق است
وی در بخش دیگری از صحبت های خود ادامه داد: شبکه توزیع ما در سامانه، نیازمند 
اطاعات دقیقی است تا بتوانیم این کار را انجام دهیم. نیاز داریم بدانیم کدام خانواده ها 
به چه میزان و چه نوع کالایی نیاز دارند و کدام کالاها را حتماً باید استفاده کنند، زیرا 

آسیب های اجتماعی هم در این میان وجود دارد.
رئیس مجلس شــورای اســامی عنوان کرد: باید به این موارد دقت کنیم تا این کار به 
درستی انجام شود. اگر همین الان ارز ترجیحی و قیمت گمرک تغییر کند، به یکباره 
قیمت اقام اساسی و حداقل پنج شش قلم لوازم برقی و جهیزیه افزایش پیدا می کند و 

افراد دیگر نمی توانند جهیزیه تهیه کنند.
قالیباف افزود: بنابراین، اگر ما ۸، ۹ یا ۱۰ قلم کالای مشخص در حوزه مواد غذایی و 
پنج شش قلم کالای اساسی مربوط به جهیزیه را مشخص کنیم باید این اقام را تحت 

پوشش قرار دهیم.
وی تصریح کرد: بدین ترتیب، یک چتر حمایتی برای این هفت دهک برای این تعداد 
از اقام ایجاد می کنیم و از ابتدای زنجیره، حمایت را به انتهای زنجیره منتقل می کنیم. 
این موضوع در برنامه هفتم و بودجه ۱۴۰۴ دیده شــده اســت. باید این کارها را دنبال 
کنیم، زیرا این کار می تواند آرامشی به جامعه بدهد و مردم بتوانند برنامه ریزی دقیقی 

برای خودشان داشته باشند.
اولین گزارش مربوط به عملکرد یک ساله برنامه را پیش از ورود به بودجه سال آینده در 

شهریور در صحن تعیین تکلیف می کنیم.
رئیس مجلس شورای اسامی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه ما در مواد ۱۱۸، 
۱۱۹ و ۱۲۰ برنامه، برای اولین بار شورایی عالی به نام »شورای عالی نظارت بر برنامه« 
تنظیم کردیم که مسئولیت آن با سازمان برنامه و بودجه است و ریاست آن با معاون اول 
رئیس جمهور است، گفت: این شورا شامل یک عضو از مجلس و دو عضو از کمیسیون 

برنامه و بودجه است و وظیفه نظارت را بر عهده دارد.
قالیباف با بیان اینکه ما در کمیسیون ها و وزارتخانه ها موظفیم که اولین گزارش عملکرد 
یکســاله )از شــهریور سال گذشته تا شهریور پیش رو( را قبل از ورود به بودجه سال 
آینده، در شهریور ماه به مجلس ارائه دهیم، اظهار کرد: این گزارش با جزئیات در دو یا 
سه جلسه در صحن مجلس بررسی می شود تا مشخص شود کدام کارها پیش رفته و 
کدام کارها با مشکل مواجه شده اند تا برای بودجه سال بعد اصاحات لازم انجام شود. 

بودجه سال آینده دقیقا منطبق بر عملکرد این سال می آید.
وی با بیان اینکه مجلس و دولت مصمم هســتند که این بار پس از پایان پنج ســال که 
برنامه را نوشتیم، دانشجویان، اساتید و پژوهشکده ها نیایند و بگویند برنامه هفتم هم مثل 
برنامه های قبلی ۲۵ درصد اجرا شده است، افزود: ما نمی خواهیم برنامه ای بنویسیم و آن 
را رها کنیم تا خود به خود ۲۵ درصد آن انجام شود. این صحبت ها خطاب به آقای بابایی 

و همکارانشان در کمیسیون اجتماعی است و این رسالت کمیسیون اجتماعی است.
مجموعه های بازنشســتگی، کارگری، سازمان بهزیستی و کمیته امداد اولویت ما در 
مجلس هستند قالیباف با قدردانی از وزیر کار و دوستان همراهشان عنوان کرد: امیدوارم 
انشاالله پیگیری موضوع را در صحن و کمیسیون داشته باشیم، تقاضا ما این است که 
کمیسیون ها و سایر دوستان هم کمک کنند تا رسیدگی و نظارت، فقط به یک مرتبه در 

شهریورماه محدود نشود.

قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی:

برنامه هفتم میدانی نوشته 
شده است

ســرویس سیاســی -    نماینده مجلس 
می گوید شــورای عالی انقاب فرهنگی 
به جای مجلس همه تصمیمات را می گیرد 
و کمیسیون آموزش برای اعتراض به طرح 
بازنگری سهمیه های کنکور ورود نمی کند.

محمد امیرحســینی - احسان عظیمی راد 
سخنگوی کمیسیون آموزش، تحقیقات و 
فناوری مجلس شورای اسامی درباره تأثیر 
مثبت معدل پایه یازدهم برای تمام داوطلبان 
۱۴۰۴ گفت: شورای عالی انقاب فرهنگی 
در اولین جلسه خود در سال ۱۴۰۴ یک کار 

خوب و مثبتی انجام داد که آن هم با زحمات و تاش های تمام ارکان آموزشی تاثیرگذار 
ازجمله کمیسیون آموزش مجلس، وزارت علوم، سازمان سنجش، وزارت آموزش و 
پرورش و وزارت بهداشت رخ داد که در دهم فروردین در شورای سنجش و پذیرش 
دانشــجو گردهم آمدند و با همفکری بســیار خوبی که صورت گرفت پیشنهادی به 
شورای عالی انقاب فرهنگی داده شد که هرچند مخالفینی در بحث تاثیر قطعی معدل 
وجود داشت و باید در در پایه یازدهم پایدار بماند، اما خوشبختانه نظرات کارشناسی 
برای اولین بار در این حوزه در شورای عالی انقاب فرهنگی مورد توجه جدی تر قرار 

گرفت و معدل پایه یازدهم مثبت اعام شد.
نماینده مردم مشهد و کات در مجلس اظهار کرد: نکته منفی و بد ماجرا بحث الزام 
امتحان همه دروس برای پایه یازدهم در ســال ۱۴۰۵ به بعد اســت که این نکته واقعا 
نادرست است، چون ما هم از نظر علمی و پژوهشی و هم از طریق مرکز پژوهش های 
مجلس، سازمان سنجش و وزارت آموزش و پرورش در ماه های گذشته این را اثبات 
کردیم، اما علی رغم این نکته مثبت که برای سال ۱۴۰۴ تاثیر قطعی معدل در پایه یازدهم 
مثبت اعام شد و یک آرامشی را در بین داوطلبان ایجاد کرد به هر حال این نکته منفی 
را برای سال ۱۴۰۵ دارد که به نظرم شورای عالی انقاب فرهنگی باید در این مصوبه 

در آینده ای نزدیک تجدیدنظر کند.
این نماینده مجلس اضافه کرد: همه کسانی که در شورای عالی انقاب فرهنگی حضور 
دارند چه از بدنه دولت، مجلس و اعضای حقیقی و حقوقی این تصمیم را گرفتند و یک 
پاداش و هدیه خوبی به جامعه داوطلبین دادند و ان شالله در فرصت کم باقی مانده از آن 

استفاده کنند و به آنچه در کنکور لیاقتش را دارند دست پیدا کنند.
عظیمی راد درباره طرح بازنگری سهمیه های کنکور گفت: طرح بازنگری سهمیه های 
کنکور هنوز در کمیسیون آموزش مطرح نشده است. آقای رئیس جمهور در نامه ای 
از مجموعه های موثر ازجمله وزارت علوم و کمیسیون آموزش مجلس خواست که 
نظرات کارشناسی خود را اعام کنند، اما هنوز آن را در دستورکار کمیسیون قرار ندادیم 
و علتش این است که ریاست محترم کمیسیون اعتقاد دارد این موضوع باید از اساس 
در اختیار کمیسیون آموزش مجلس باشد و نه شورای عالی انقاب فرهنگی، چون این 
شورا دوباره محور این موضوع شده است و قرار است سهمیه ها دوباره در این شورا 
مطرح شــود و به نوعی مصوب قانونی آنها باشد که کمیسیون آموزش مجلس با آن 
مخالف است و فعا به این موضوع ورود نکرده است و به نظرم ورود هم نخواهد کرد.

ســخنگوی کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس گفت: طرح بازنگری 
سهمیه های کنکور باتکلیف نخواهد ماند، چون شورای عالی انقاب فرهنگی به جای 
مجلس همه تصمیمات را می گیرد و اگر آقایان در شورای عالی انقاب فرهنگی به 
این درایت لازم برسند که وظایف اصلی آموزشی را برعهده کمیسیون آموزش مجلس 

بگذارند.

نماینده مشهد در مجلس :

کمیسیون آموزش مجلس به نشانه اعتراض به 
طرح بازنگری سهمیه های کنکور ورود نمی کند

سیاسی

سرویس سیاسی -   معاون اول رئیس جمهور گفت: 
منظورمان از تولید، صرفاً تولید برای ۸۰ میلیون نفر 
نیســت، بلکه منظور تولید برای ۳۰۰ میلیون نفر در 

حوزه تمدنی ایران است.
محمــد رضا عارف معــاون اول رئیس جمهور در 
نخستین جلســه نهادهای اجتماعی - فرهنگی در 
دولت چهاردهم با بیان اینکه دولت و نهادها، همگی 
»اعضای یک خانواده« هســتند، خطاب به رؤسا و 
مدیران ارشــد این نهادها، گفت: ما باید نقش متمم 
و مکمــل یکدیگر را ایفا کنیــم، نهادهای انقاب 
اسامی می توانند خارج از ساختار بروکراسی اداری، 
کارهــای بزرگی را در بحران ها شــکل داده و برای 
خدمت رســانی بهتر و بزرگ تر به دولت ها کمک 

کنند، ما همه همکار هستیم.
دویســت و هشتمین نشست نهادهای اجتماعی - 
فرهنگی با حضور مدیران ارشــد این نهادها در دفتر 
معاون اول رئیس جمهور برگزار شد، در این جلسه 
که با حضور رؤســا و مدیران ارشــد اقتصادی بنیاد 
مستضعفان، ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، کمیته امداد 
امام خمینی )ره(، آســتان قدس رضوی، بنیاد شهید 
انقاب اسامی، سازمان اقتصادی کوثر برگزار شد، 
راه های همکاری بیشتر و نزدیکتر این نهادها و دولت 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت و مدیران این نهادها 
نظرات و راهکارهای خود را در حوزه های مختلف 

اجتماعی و اقتصادی بیان کردند.
در ادامه جلســه، محمد رضا عــارف معاون اول 
رئیس جمهــور در حالی کــه از مدیران حاضر در 
جلسه به عنوان »همکاران« یاد کرد، گفت: از ابتدای 
پیــروزی انقاب، قرار بــود که انقاب ما حرف و 
ایده های نو را مطرح کند که با روند سایر حکومت ها 
و انقاب هــا متفاوت باشــد، ما بــا انقاب های 
ایدئولوژیک زیادی در تاریخ روبه رو هســتیم که 
عقبه انقابی داشتند اما بعد از مدتی به دنبال منافع 
باندی گروهی و حزبی خود رفتند اما عقبه انقاب 
ما فرهنگی بود، واضح اســت که چنین انقابی با 
دشمنان زیادی مواجه شود و در این شرایط بود که 
دنیای استکبار جنگ ۸ ساله را تحمیل کرد اما همه 
این ها نه تنها باعث ضعف ما نشد که باعث استحکام 
ما شــد و خوشحالیم که اکنون نهادهایی از انقاب 
برآمده اند که با جدیت فعالیت کرده و در بحران ها 

تاش می کنند در خدمت مردم باشند.
وی افزود: با وجود مضایق بودجه ای، گاهی دولت ها 
مشــخص نیســت که در بحران ها به کدام سمت و 
سو می روند و تا کجا می توانند کار کنند اما نهادهای 
انقاب اســامی که ســاختارهایی جدا از ساختار 
بروکراسی و اداری دارند می توانند به سرعت و بهتر 
فعالیت کرده و خصوصاً در شرایط بحران به کشور و 

ملت خدمت کنند.
عارف در ادامه این جلســه با بیان اینکه یکی از آثار 
بزرگ فعالیت نهادهای انقاب اســامی، حفظ و 
اســتفاده از مدیران و مسئولان کارآمد گذشته است، 

گفت: در همه دنیا، حکومت ها طبق نظم و نســقی 
می آیند و می روند اما جایگاه دولت ســابق همچنان 
حفظ می شــود و حتی رئیس جمهور سابق به اندازه 
رئیس جمهور مستقر و وزیر سابق به اندازه وزیر فعلی 
اعتبار دارد اما در کشــور ما از فردای روزی که افراد 
سمت قبلی خود را ندارد، اعتبار قبلی آنها در جامعه 

از بین می رود و این درس بدی به جوان ها می دهد.
معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: از شــما مدیران 
و مســئولان نهادها تشکر می کنم که بزرگان کارآمد 
دولت های قبل را جذب می کنید و این ســرمایه ها 
حفظ می شــوند و اجازه نمی دهید که این سرمایه ها 

متفرق شوند.
عارف گفت: نکته دیگری که درباره نهادهای انقاب 
اســامی می توانم به آن اشاره کنم ثبات مدیریتی و 
ثبات راهبردها در این نهادهاست، متأسفانه در برخی 
دولت ها به تصمیمات دولت قبل احترام نمی گذاشتند 
و نمی گفتند که اگر تصمیمی در دولت قبل گرفته شده 
است آن را بررسی کنیم و اگر خوب بود ادامه بدهیم و 
گر نه آن را کنار بگذاریم، بلکه شیوه کار به این صورت 
است که از ابتدایی که می آیند تصمیمات قبلی را کنار 
می گذارند و این یک سیکل نادرست ایجاد کرده است 
اما در نهادهای انقاب اسامی، ثبات وجود دارد که 
این بسیار با ارزش است و در آنها تغییر راهبرد نداریم 
و ایــن به یمن دقت نظر مقام معظم رهبری حاصل 

شده است.
وی در ادامه تصریح کرد: فلســفه تشکیل نهادهای 
انقاب اســامی این بوده است که بدون وابستگی 
حقوقی در خدمت نظام باشــند و این همان نقشی 

است که من از آن به عنوان نقش متمم یاد می کنم.
عارف خاطرنشان کرد: مقام معظم رهبری با صراحت 
بیان کرده اند که »دولت در جایی وارد شود که بخش 
خصوصی انگیزه ندارد«، چرا که بخش خصوصی 
باید به دنبال سود اقتصادی باشد، اما در مورد نهادهای 
انقاب اسامی، باید در جایی وارد شوند که در درجه 
اول بخش خصوصــی و در درجه دوم دولت توان 

ورود به آن را ندارد.

کمک به مســکن روستایی باید مورد توجه همه ما 
قرار گیرد

وی در ادامه ســخنان خود با بیان اینکه روســتاها و 
مسکن روستایی از اولویت های نظام است، گفت: 
کمک به مســکن روستایی باید مورد توجه همه ما 
قرار گیرد و باید همه به انجام سریع آن کمک کنیم و 
این در حالی است که در همه دولت ها، در یک یا دو 
سال اول در این زمینه کار شده است اما بعداً کار رها 
می شود، اما این بار باید همه پای کار مسکن روستایی 
بیاییم. دولت و نهادها باید به گونه ای کارها را تقسیم 

کنیم که مکمل یکدیگر باشیم.
عارف در ادامه با بیان اینکه امســال بهترین شرایط 
برای رونق بخشــیدن به تولید اســت، گفت: با پیام 
نوروزی مقام معظم رهبری مشــکات جدی ما در 
عرصه سرمایه گذاری برای تولید قابل حل است، چرا 
که امیدواریم سرمایه ها و منابع داخل کشور و حتی 
سرمایه ایرانیان خارج از کشور برای تولید به کمکمان 
می آیــد، پیش فرض دکتر پزشــکیان اجرای کامل 
برنامه هفتم توسعه است که پشتوانه آن فرمایشات 

مقام معظم رهبری است.
وی با بیان اینکه منظورمان از تولید، صرفاً تولید برای 
۸۰ میلیون نفر نیســت، بلکه منظور تولید برای ۳۰۰ 
میلیون نفر در حوزه تمدنی ایران اســت، گفت: البته 
منظور ما از تولید، تنها تولید سخت نیست بلکه تولید 
نرم است ما اکنون شــرکت های دانش بنیان بسیار 
قدرتمندی داریم، همینطور فناوری های پیشرفته ای 
داریم که می توانیم به کشــورهای دیگر خدمت هم 
بدهیم و از همه اینها باید به گونه ای استفاده کنیم که در 
پایان سال گزارش خوبی محضر مقام معظم رهبری 
ارائه داده و ثابت کنیم که این نامگذاری آثار عملیاتی 

داشته است.
معــاون اول رئیس جمهور در ادامه گفت: کشــور 
در شــرایطی قرار دارد که همانگونه که رهبر معظم 
انقاب فرمودند، شبیه شرایط دهه ۶۰ است اما با آنکه 
سعی می کنیم آرامش جامعه را حفظ کنیم اما برای هر 

سناریویی آماده هستیم.

باید برای حوزه تمدنی ۳۰۰ میلیون نفری ایران، 
تولید داشته باشیم

عارف معاون اول رئیس جمهور:


